
HISSANT LA PLOMA 
L ' A B O C A D O R D ' E S C O M B R A R I E S 

Per acabar aquesta sèrie d'art icles 
dedicats a les obres públiques, l 'art icle 
d'avui s'ocuparà del problema de les 
escombrar ies del poble, problema que 
per f i , sembla que estan mirant de 
resoldre les autor i ta ts municipals. El 
problema que t rac tem aquest mes, és 
un problema eminen tment sanitari, i 
increïblement, una de les grans assigna-
tures pendents del municipi , després 
que l 'al tre problema sanitar i important , 
el de les aigües residuals, ja quedi 
momentàn iament resolt amb la cons-
t rucció de l 'emisari submarí, que s'està 
por tant a terme actualment . 

Realitat sanitària de les escombra-
ries a l'Escala: 

Segons fons mèdiques, un abocador 
com el de l'Escala presenta els següents 
problemes sanitaris: 

- Un abocador com el de l'Escala, 
presenta en primer lloc el problema de les 
rates, portadores potencials de nombro-
ses malalties. 

- En segon lloc, un fenomen que 
moltes vegades passa desapercebut, el de 
la contaminació del subsòl, que pot donar 
lloc a la contaminació de les aigües 
subterrànies. La situació s'agreujarà si 
aquestes aigües es barregen amb les que 
es faran servir pel consum domèstic, o les 
que serviran per a regar els camps, ja que 
repercutiran en els porductes comestibles 
que en surten. Aquest és el problema més 
greu de tots. 

Per últim, un element, que malgrat el 
que sembla, és el que afecta menys la salut 
de les persones, que és el fum que s'estén 
sobre una bona part del poble quan es 
cremen aquestes. Malgrat no ésser molt 
perjudicial, a algunes persones els pro-
dueix irritabilitat i alèrgia. 

Com hem pogut comprovar, el vent 
juga un paper important en els efectes de 
l'abocador sobre el poble. Així, les situa-
cions pitjors es produeixen quan bufa 
garbí o ponent, en què el fum s'extèn sobre 
els barris de Riells, Poble Sec i Muntanya 
Blanca, i també quan bufa la tramuntana, 
ja que degut a la seva gran força, arrenca 
papers i demés brutícia i la diposita als 
camps que troba al seu recorregut, essent 
especialment lamentable l'espectacle que 
es contempla a la zona de can Japot, en 
què tots els arbres queden ben empape-
rats. 

La pr imera solució: 
Donada la magnitud del problema, el 

consistori escalenc busca una solució per 
a eliminar-lo, sobretot de cares a l'estiu, en 
què aquest s'agreuja. Aquesta primera 
solució semblava que volia arribar el 
proppassat estiu, quan l'Ajuntament de 
l'Escala es posà d'acord amb el de Torroe-
lla de Fluvià per a portar les escombraries 
a un terreny d'aquell poble, que ens 
serviria d'abocador. Però és en aquest 
moment, que la gent d'aquest poble es 
mobilitza, tot oposant-se al projecte, i 
demana un informe sobre els efectes que 

produiria la instal·lació de l'abocador allí, 
als ecologistes dels aiguamolls de l'Alt 
Empordà. L'informe indica que aquesta 
instal·lació tindria unes greus conseqüèn-
cies per a la zona, i basant-se en aquest 
fet, s'aconsegueix convèncer l 'Ajuntament 
escalenc, perquè no segueixi endavant 
amb el previst. Les principals raons que 
esmenta l'informe són la contaminació del 
subsòl i la destrucció del paisatge. 

La solució ideal: 
La solució ideal seria sens dubte, la 

creació d'una planta de reciclatge d'es-
combraries a nivell comarcal. Aquesta 
planta permet de transformar les escom-
braries en productes aprofitables, alhora 
que es controla el fum, les rates, i demés 
problemes que puguin comportar els ac-
tuals abocadors. És per a informar-se 
sobre aquest tema, que els alcaldes de 
Roses, Castelló d'Empúries i l'Escala van 
visitar el mes de desembre passat la ciutat 
de Düsseldorf, a la RFA, on hi ha la seu 
d'una important empresa alemanya dedi-
cada a la construcció de plantes de 
reciclatge, alhora que van poder observar 
«in situ», diverses plantes que l'empresa 
ha instal·lat en aquella zona. 

Aquesta solució però, ha estat deses-
timada per motius econòmics, i pel fet que, 
si cal, sempre si és a temps a posar-la, en 
cas que les solucions que ara es prenguin 
no siguin prou satisfactòries. 

La solució més probable: 
Una vegada descartada la solució 

anterior, sembla que la millor proposta que 
queda és la que s'està discutint ara entre 
diversos pobles de la comarca, la de crear 
un abocador controlat, és a dir un lloc on 
se segueix un procés successiu d'aboca-
ment i enterrament de les escombraries, 
amb la qual cosa s'aconsegueix eliminar 
totalment el problema del fum, i es 
controla perfectament la brutícia, rates, 
etc. (Per aclarir idees, direm que el de 
l'Escala es considera un abocador incon-
trolat). A més a més ja s'ha trobat el lloc 
indicat per a situar-lo, ja que els tècnics 
han aconsellat Pedret i Marzà, un poble de 

150 cases, veí de Castelló d'Empúries, i 
dins el terme del qual Castelló d'Empúries 
té situat un abocador incontrolat que 
provoca moltes molèsties als habitants de 
la zona. 

I la gent què hi diu? 
En primer lloc hem de tenir en compte 

l'opinió del poble més afectat per aquest 
nou pla, Pedret i Marzà. Posats en contac-
te amb l'Ajuntament d'aquest municipi, 
ens hem assabentat que van rebre un 
avant-projecte de la mancomunitat de 
pobles de l'Alt Empordà, però això va ésser 
ja fa temps, i des d'aleshores no han rebut 
cap més notícia del tema, pel que creuen 
que està tot força verd. Ara bé, en cas que 
aquest projecte es portés endavant, ells en 
principi s'hi oposarien, pel fet que a un 
poble de 1 50 cases no li compensa tenir 
l'abocador de tota la comarca, ja que per 
aquest fet no rebrien cap tipus de compen-
sació econòmica. De totes maneres han 
trobat una solució viable, que és que 
aquest possible nou abocador es situés 
precisament al mateix lloc on actualment 
Castelló té situat l'abocador incontrolat 
abans esmentat, que recull les escombra-
ries d'Ampuriabrava, i que es troba al 
terme de Pedret. D'aquesta manera s'a-
conseguiria que a partir d'ara, aquest 
abocador fos controlat. 

Per altra banda els ecologistes opinen 
que el tema de les escombraries és un 
problema molt greu que afecta tota la 
comarca, i que ja fa temps que s'hauria 
d'haver resolt. La solució que ells propo-
sen és la de fer una planta de reciclatge 
que actués a nivell comarcal. De no ésser 
possible això, accepten la solució de 
l'abocador controlat, sempre i quan sigui 
considerat com a provisional, i tenint 
sempre la planta de reciclatge com a fi 
darrer. 

La gent de l'Escala creu, també, que 
aquest problema ja s'hauria d'haver resolt 
fa temps, perquè causa grans molèsties al 
poble, sobretot a l'estiu, i afecta en gran 
manera la imatge turística del municipi. 
Per a la gent d'aquí, qualsevol solució 
valdria amb tal que es resolgués immedia-
tament i definitiva aquest greu problema 
que patim. 
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